
منطقه آزاد تجاری_ صنعتی محدوده حراست شده 
بندری و غیربندری است که از شمول برخی از مقررات 
جاری کشور متبوع خارج است. این مناطق با بهره ¬گیری 
از مزایایی مانند معافیت های مالیاتی، بخشودگی سود و 
عوارض گمرکی، نبود تشریفات دست وپاگیر ارزی 
و اداری، تســریع در فرآیندهای صادرات و واردات با 
جذب سرمایه گذاری خارجی و انتقال فناوری به توسعه 
کشور کمک می کنند. در سال های اخیر توجه ویژه ای 
به توسعه این مناطق داده شده است و در حال حاضر، 
هفت منطقه آزاد شامل کیش، قشم، چابهار، انزلی، ارس، 
اروند و ماکو در ایران فعال است که بالغ بر صدها پروژه 
عمرانی به اشکال مختلف در آنها در حال انجام است. 
اما تحریم ها و همه گیری کرونا چه تاثیراتی در اجرای 
پروژه هــای زیربنایی و عمرانــی در مناطق آزاد ایران 
گذاشــته است؟ و در سال گذشته برای کاهش اثر این 
تاثیرات، چه تدابیری اندیشیده شده است؟ برای پاسخ به 
این دو سوال با مصطفی خانزادی، معاون فنی و زیربنایی 
دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و ویژه 
اقتصادی گفت وگو یی انجام شده است که می خوانید.

** تحریم ها باعث توقف پروژه ها نشد
مصطفی خانزادی با بیان اینکه ما تحریم را نمی توانیم 
نادیده بگیریم، اظهار کرد: تحریم ها بسیار ظالمانه است 
و خدا را شــکر که عامل اصلی آن خودش از صحنه 
خارج شد، با این حال، خصوصاً پروژه هایی که نیاز به 
تجهیزات و یا تکنولوژی های خارجی داشتند، تحت 

تاثیر تحریم قرار گرفتند.
خانــزادی افزود: تاثیر تحریم بــه این گونه بود که 
حتی مبالغ تجهیزات مورد نیاز پرداخت می شــد ولی 
تحریم که اتفاق افتاد، شرکت طرف قرارداد می گفت 
که دیگر آنها را تحویل نمی دهند و در مواردی هم بود که 
می گفتند ما می توانیم به شما بدهیم و مشکلی هم وجود 
ندارد، ولی برای انتقال پول دچار چالش می شدیم. شما 
ببینیــد در دوران ترامپ، ما برای انتقال پول دارو دچار 

مشکل شدیم، دیگر این تجهیزات جای خود دارد.
او یادآور شــد: خواه ناخواه تحریم هــا اثر خود را 
گذاشت اما نکته مهم آن این است که موقعی که کشوری 
مثل ایران تحریم می شود اتکا به نفس نیروهای داخلی 

آن برای مقابله با این مشکلات بسیار بیشتر می شود.
معاون فنی و زیربنایی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد 
و ویــژه اقتصادی ادامــه داد: ما ایرانیان در زمان بحران 
معمولا کارهای فوق العاده ای را توانسته ایم انجام دهیم. 
حالا درست است که این تحریم تاثیرات منفی داشته 
است، ولی در پروژه های بسیار مهم با اتکا به نیروهای 
انســانی اتفاقات مهمی رخ داده و سعی شده به شکل 
دیگری، مشــکلات جبران شده و به تولید داخل هم 

بیشتر توجه و بها داده شود.
خانزادی با اشاره به اینکه به طور کلی تحریم ها اثراتی 
داشته است اما باعث توقف پروژه های عمرانی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی نشده است، خاطرنشان کرد: باید 
بگویم ما هیچ پروژه عمرانی را نداریم که متوقف شده 
باشد اما دشواری های تحریم در روند تسریع پروژه ها 

تاثیر خود را گذاشته است.
او تاثیر تحریم ها را روی قیمت تمام شده پروژه ها بالا 
دانست و گفت: چون زمانی قیمت دلار 3600 و 4200 
تومــان بود و یک باره به این قیمت ها جهش پیدا کرد، 
طبیعی است که وقتی قراردادی که با دلار 4200 تومانی 
منعقد شده و یک دفعه وضعیت اینگونه می شود، برای 
اینکه بخواهیم منابع را تامین کنیم با مشکلات زیادی هم 
در بحث تامین پول و هم در بحث انتقال پول و نظایر 
آن مواجه می شویم. البته خوشبختانه با لطف خداوند 
و همــت والای نیروهای متخصص داخلی و مدیران 
زحمت کش، منطقه ای نیســت که پروژه ای به علت 

تحریم در آن متوقف شده باشد.
** تاثیر کرونا بر مناطق آزاد و ویژه اقتصادی

معاون فنی و زیربنایی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی در ادامه با بیان اینکه کرونا خاص کشور 
ما نیست و در تمام دنیا کشورها را تعطیل کرده است، 
اظهــار کرد: در مناطق آزاد تجاری هم کرونا تاثیر خود 
را گذاشته اســت اما آن نکته ای که درباره چه تحریم 
و چه کرونا وجود دارد، این اســت که ایران نســبت 
به کشــورهای دیگر خیلی متفاوت است. چرا که در 
کشورهای دیگر سبک زندگی ماشینی است و چنین 
اتفاقاتی به آنان آســیب جدی وارد می کند، اما ما چون 
تجربه جنگ و تحریم را داشته ایم، در روزهای سخت 
کرونــا تلاش کردیم خودمان را تطبیق دهیم و در این 

زمینه به نوعی آب دیده شده ایم.
خانزادی با ذکر مثالی اضافه کرد: برای مثال، در کیش 
در اوج کرونــا پروژه های عمرانی را تعطیل نکردیم و 
با رعایت پروتکل های بهداشــتی در عین عمل، این 
منطقه کمترین آســیب را در بخش پروژه ها در دوران 
کرونا داشــت. چرا که همه نیروها از روابط و مقرراتی 
که مناطق آزاد تدوین کردند، تبعیت کردند و در حالی 
که بیشترین گردشگرها به این مناطق می روند اما اکنون 
هم ما کمتریــن درصد بیماری کرونا را در این مناطق 
داریم که ناشی از رعایت پروتکل های بهداشتی است.

** سرمایه گذاری خارجی در مناطق آزاد تجاری؛ 
فرصت یا تهدید؟

خانزادی در ادامه گفت: ما در شــرایطی که تحریم 
هســتیم و شرایط اقتصادی پایدار نیست، نه در کشور 
و نه در مناطق آزاد نباید انتظار داشــته باشیم مشارکت  

شرکت های بین المللی جدی باشد. با این حال، مناطق 
آزاد و مکان هایی مثل قشــم، چابهــار، ارس، ماکو و 
نظایر آن، به دلیل قابلیت های گردشــگری و موقعیت 
جغرافیایــی اهمیــت فراوانی دارنــد و اگر تحریم و 
کرونا ســد راه نباشــند، ظرفیت و توجیه بالایی برای 

سرمایه گذاری های خارجی دارند.
او افــزود: در جایی مثل چابهــار، بحث ترانزیت 
به کشــورهای آســیای میانه مطرح است و این بندر، 
نزدیک ترین مسیر به هند و چین است و محلی بسیار 
مهم و اســتراتژیک قلمداد می شود. از این رو، همین 
الان هم شرکت های خارجی از کشورهایی مثل چین 
پروژه های صنعتی به ویژه در بخش پتروشیمی را آغاز 

کرده اند.
معاون فنی و زیربنایی دبیرخانه شــورایعالی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی تصریح کرد: با این حال، در حال 
حاضر، بخش قابل توجهی از ظرفیت های اقتصادی 
مناطق آزاد تجاری به دلیل شــرایط تحریم و اقتصاد 
ناپایدار از دســت رفته است و به نظر می رسد، ریسک 
سرمایه گذاری در این شــرایط را بالا برده است اما ما 
امیدواریم با رفع تحریم ها، این سرمایه گذاری به زودی 

زود دوباره از سر گرفته شود.
**»اوراق صکوک« راه حل مناطق آزاد برای تامین 

منابع بانکی
خانــزادی درباره منابع بانکی پروژه ها اظهار کرد: ما 
در پروژه هایی که درآمدشــان خوب است، مشکلی 
نداریم. اگرچه که من نظر شخصی خودم بر این است 
کــه حتی اگر منابعی داریم باید ترجیحاً از منابع غیر و 
سرمایه گذاری بیرونی استفاده کنیم، یعنی دیگران را در 

سرمایه گذاری مشارکت دهیم.
او افزود: دنیا در این بخش بسیار قوی حرکت کرده 
و موفق هم بوده اســت و بهتر اســت که ما هم همین 

مسیر را برویم.
معاون فنی و زیربنایی دبیرخانه شــورایعالی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی درباره نوع مشارکت در پروژه ها 
گفت: البته ما بر اســاس حفظ منافع عمومی و مصالح 
کشور، تمرکزمان بر بومی سازی است اما مناطقی که به 
لحاظ مالی دچار مشکل شده اند خوشبختانه با استفاده 
از روش های نوین تامین مالی به صورت B.O.T که به 
منزله ساخت و بهره برداری و انتقال به دولت است، آغاز 
 EPCF بــه کار کرده اند و پروژه هایی هم که به صورت
به صورت طراحی، مطالعه، ساخت و سرمایه گذاری 

هستند با مشارکت بخش خصوصی انجام می شوند.
خانزادی درباره استفاده از منابع بانکی برای پروژه های 
عمرانی این مناطق هم تصریح کرد: در مناطق آزاد تلاش 
شــده اســت که کمتر از بانک ها به صورت فاینانس 
اســتقراض شــود، چون فاینانس هایی که بانک های 
داخلی در نظر می گیرند هم بهره هایشان بالا است و هم 
مدت زمان بازپرداخت کوتاهی دارند. اما از روش های 
خوب دیگری که از شــورای عالی مجوز گرفته شده 
اســت، مثل استفاده از اوراق صکوک استفاده می کنیم 
که الان مناطق مجوزهای خود را در این زمینه دریافت 

کرده اند.
او یادآور شد: برای مثال، برای ساخت ترمینال منطقه 
آزاد کیش، 300 میلیارد تومان از اوراق صکوک استفاده 
کرده اند و امسال هم در نظر دارند که 700 میلیارد تومان 
از تســهیلات این چنینی اســتفاده کنند. همچنین در 
برنامه ریزی بندر چابهار اســت که حدود 500 میلیارد 

تومان بتوانند از اوراق صکوک استفاده کنند.
معاون فنی و زیربنایی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد 
و ویــزه اقتصادی در پایان گفت: در کنار این روش ها، 
برخی از پروژه های مشارکتی بانک ها هم وجود دارد که 
از این جهت هم در مقایسه با کشور و سرزمین اصلی به 
نظر می آید ما وضعیت مناسبی در بخش سرمایه گذاری 
خصوصی و غیر در مناطق آزاد تجاری و ویژه اقتصادی 

داشته باشیم.

اقتصاد کیش -  مسابقات فینال انفرادی بین المللی تنیس جوانان 
با قهرمانی علی یزدانی به پایان رسید.

در فینال مســابقات بین المللی تنیس جوانان  که روز گذشــته 
برگزار شد علی یزدانی برابر کسری رحمانی قرار گرفت و با نتیجه 

6 بر یک و 6 بر یک پیروز شد و عنوان قهرمانی را کسب کرد.
مسابقات بین المللی تنیس جوانان در جزیره کیش برگزار شد.

در مسابقات انفرادی بخش دختران ماندگار فرزامی با شکست 
ورزشکاری از روسیه قهرمان شد. 

در مســابقات بخش دو نفره نمایندگان دختر و پسر کشورمان 
عنوان نایب قهرمانی را کسب کردند.

یکشنبه 12 بهمن 1399، 17 جمادی الثانی 1442 ،31 ژانویه 2021، شماره 23668

توسط معاون فنی و زیربنایی دبیرخانه شورایعالی  مناطق آزاد :

    اقتصاد کیش -معاون فنی و زیربنایی دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
اظهار کرد: تحریم و کرونا در مسیر پروژه های عمرانی این مناطق مشکلاتی ایجاد کرد که اتکا 

به نفس نیروهای داخلی آن را جبران کرد. 

عملکرد مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی 
در دوران تحریم و کرونا  تشریح شد 

با حکم مدیر عامل شرکت عمران ، آب و خدمات کیش:

اقتصــاد کیش -  ابوالفضل طیبی، در احکام جداگانه ای روســا واعضای 
کمیته های فرعی ســتاد نوروزی شــرکت عمران ، آب و خدمات کیش را 

منصوب کرد. 
بــه گزارش اقتصاد  کیش، ابوالفضل طیبی رئیس هیات مدیره و مدیر عامل 
این شرکت و رئیس کمیته اسکان ستاد نوروزی کیش طی احکامی جداگانه 
، بابک خالقی معاون مالی و اداری شرکت عمران، آب و خدمات منطقه آزاد 
کیش را به عنوان رئیس کمیته فرعی منابع مالی و پشــتیبانی ، محمد فیصلی 
سرپرست مدیریت حراست را به عنوان رئیس کمیته فرعی امنیتی و انتظامی، 
غفار آقازاده معاون امور شــهری به عنوان رئیس کمیته فرعی امور شهری، 
حمید پاشاکی مدیر حمل و نقل را به عنوان رئیس کمیته فرعی حمل و نقل 
درون شــهری، فرزانه معماری رئیس اداره روابط عمومی را به عنوان رئیس 
کمیته فرعی تبلیغات و اطلاع رسانی، کریم حسن زاده رئیس اداره بودجه را 
به عنوان رئیس کمیته فرعی آمار و اطلاعات ، مصطفی شــیروانی سرپرست 
مدیریت پیمان و رسیدگی و رئیس اداره حقوقی به سمت رئیس کمیته فرعی 

حقوقی شرکت عمران، آّب و خدمات کیش منصوب شدند.
همچنین براســاس این احکام، حجت الاسلام والمسلمین سلمانی مشاور 
فرهنگی مدیرعامل به عنوان عضو کمیته فرهنگی، محمد مهدی کشــمیری 
رئیس اداره بازرسی و پاسخگویی به شکایات شرکت به عنوان بازرس ستاد 
اجرایی ، علی اســدی پویا مدیر امور اداری به عنوان جانشین رئیس کمیته 
فرعی اسکان و خدمات ، محمد رضا قهاری رئیس اداره اجرائیات به عنوان 
عضو کمیته ستاد نوروزی، ، قادر میرزایار مدیر پشتیبانی به سمت عضو کمیته 
پشتیبانی ، مسعود احمدی مدیربحران وپدافندغیرعامل به عنوان عضو کمیته 
ستاد نوروزی و بهزاد محمدی لویه رئیس دفتر مدیرعامل به عنوان عضو کمیته 
ستاد نوروزی شرکت عمران، آب و خدمات منطقه آزاد کیش معرفی شدند

ابوالفضل طیبی در این احکام ضمن آرزوی موفقیت از درگاه خداوند منان 
برای روســا و اعضای کمیته های فرعی سیزده گانه ستاد نوروزی شرکت 
عمران، آّب و خدمات کیش بر همکاری مســتمر روسا واعضای کمیته های 
فرعی این ستاد در راستای رسیدن به اهداف عالیه شرکت در جهت تامین و 
ارائه خدمات با کیفیت گردشگری به شهروندان و مهمانان نوروزی در شرکت 

عمران، آب و خدمات منطقه آزاد کیش تاکید کرد.

روسا و اعضای کمیته های فرعی ستاد 
نوروزی شرکت عمران، آب وخدمات 

کیش معرفی شدند

مدیرکل گمرک کیش:

       اقتصاد کیش -   مدیرکل گمرک کیش با اشــاره به این که تاکنون مجوزی برای 
استقرار گمرک در اداره پست کیش صادرنشده است، از همکاری این اداره با کیشوندان 

و مسافران برای اارسال کالا و سوغات خبر داد. 
  به گزارش اقتصاد کیش عبدالله کریمی  در گفت وگو با ایرنا با اشاره به این که از ابتدای 
سال تاکنون تشریفات گمرکی بیش از ۸50 هزار مسافر که از طریق هوایی و دریایی 
وارد کیش شــده اند انجام شــده، گفت: طی این مدت 3 هزار و ۱6۱ تن کالا به ارزش 
۱5 میلیون و 66 هزار و  ۱۱۹ دلار از گمرک کیش ترخیص شده است که این رقم به 
واسطه نوسانات نرخ ارز و عدم ثبت سفارش کالاهای گروه 4 نسبت به سال گذشته 

کاهش یافته است.
وی در ادامه افزود: در ۱0 ماه اخیر ۱0 هزار و 3۸۱ خودرو به صورت مسافری از بنادر 
چارک و آفتاب به کیش وارد شــده اند. همچنین 33 فقره ترانزیت از کیش به داخل 

کشور و ۱7۸ فقره از سایر نقاط به کیش انجام شده است.
کریمی با بیان این که بیشــترین فعالیت گمرک کیش در حوزه مســافری اســت،  در 
خصوص محدودیت های پیش روی مسافران برای خروج کالا از جزیره گفت: مناطق 
آزاد از نظر سیاسی و جغرافیایی در خاک جمهوری اسلامی ایران قرار دارند ولی از نظر 
قانون امور گمرکی خارج از ایران به حساب می آیند؛ به همین دلیل هنگامی که کالایی 
وارد جزیره می شــود از پرداخت حقوق ورودی معاف اســت و هنگام خارج شدن 
کالا از جزیره کیش و واردات آن به سرزمین اصلی باید عوارض و حقوق ورودی آن 
پرداخت شــود که این معافیت در قانون مقررات صادرات و واردات برای هر مسافر 

۸0 دلار تعیین شده است.
کریمی در پاسخ به سوالی در جهت عدم صدور مجوز جهت ارسال سوغات و هدیه 
از کیش به ســرزمین اصلی گفت: اســتقرار گمرک در اداره پســت کیش نیاز به اخذ 
مجوزهای بالادســتی دارد که تا کنون در این خصوص مجوزی صادر نشده، اما برای 
رفاه حال کیشوندان محترم و مسافران عزیز برای  ارسال سوغات تا 50 دلار قانونی با 

کیشوندان  همکاری می شود.
شرایط ترانزیت خودرو مابین مناطق آزاد

وی در رابطه با عدم صدور مجوز ورود موقت خودروهای با حجم موتور بالای 2500 
سی سی به سرزمین اصلی از سوی گمرک گفت: طبق مصوبه سال ۹3 هیئت دولت، 
ورود قطعی و موقت خودروهای با حجم موتور بالای 2500 سی سی ممنوع می باشد و 
تا زمانی که این مصوبه ملغی نشود گمرک کیش به عنوان یک سازمان حاکمیتی اجرایی 
اجازه صدور مجوز برای ورود موقت اینگونه خودروها را نخواهد داشت و در حال 

حاضر این مصوبه در تمام مناطق آزاد کشور لازم الاجرا است.
مدیر کل گمرک کیش درباره ترانزیت خودرو بین مناطق آزاد گفت: براساس مصوبه 
جدید، از این پس، نقل و انتقال خودرو ما بین مناطق آزاد فقط به رویه ترانزیت خارجی 

و با رعایت شرایط و مقررات زیر اجرا خواهد شد:
۱- خودروهایــی قابل نقــل و انتقال مابین مناطق آزاد خواهند بود که قبلا در یکی از 

مناطق آزاد با رعایت مقررات مربوطه وارد و در آن منطقه شماره گذاری شده باشند.
2- ارائه موافقت کتبی سازمان های مناطق آزاد مبداء و مقصد به گمرک مبداء ترانزیت 

الزامی است.
3- انتقال خودرو با برندهای لامبورگینی، فراری، پورشــه، هامر، مازراتی، بوگاتی و 
همچنین ســایر خودروهای دارای برند آمریکایی، ســاخت آمریکا و یا با مبداء اولیه 

آمریکا امکان پذیر نمی باشد.
4- ترانزیت خارجی ســایر خودروها در صورت ثبت سفارش به مقصد منطقه مورد 
نظر و با استعلام و کسب موافقت دفتر واردات در هر دو مسیر میسر خواهد بود. وی 
تاکید کرد: ترانزیت خودروهایی که در این مصوبه ذکر شده اند صرفا بر روی وسایل 

نقلیه خودوربر امکان پذیر می باشند.
وی یادآور شد: تا امروز هیچ مورد ترانزیتی از کیش به سایر مناطق آزاد و یا بالعکس 

انجام نشده است
مدیرکل گمرک کیش همچنین با اشــاره به وجود زیرســاخت های خوبی که توسط 
ســازمان منطقه آزاد و شــرکت توســعه و مدیریت بنادر و فرودگاه های کیش برای 
فعالیت های تجاری و بازرگانی ایجاد گردیده اظهار داشت: گمرک کیش آمادگی این 
را دارد که با همکاری سازمان منطقه آزاد کیش خدمات واردات و صادرات کالا را به 
تولیدکنندگان، بازرگانان و فعالان شریف اقتصادی ارائه دهد تا با یاری خداوند متعال 
در روزهای پایانی سال جهش تولید، شروع خوبی برای رونق اقتصادی جزیره زیبای 

کیش و کشور عزیزمان داشته باشیم

هنوز مجوزی برای استقرار گمرک
 در اداره پست کیش صادر نشده است

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس :

       اقتصــاد کیــش -  ســخنگوی 
کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: ما 
این نوع عملکــرد مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی را مبتنی بر سیاست های کلی 

اقتصاد مقاومتی نمی دانیم.
مهــدی طغیانــی افزود: کمیســیون 
اقتصادی مجلــس از عملکرد مناطق 

آزاد و ویژه اقتصادی راضی نیست.
وی با بیان اینکه مناطق آزاد می بایست 
بر اســاس قانــون  تولید، اشــتغال، 
صادرات و ارز آوری را برای کشــور 
فراهم کنند گفت: متاسفانه این مناطق 
در چنــد دهه از عمر خود، هیچ وقت توقع قانونگذار را از تشــکیل آن ها، محقق 

نکرده است.
طغیانی افزود: مناطق آزاد بیشــتر از اینکه به ارز آوری کمک کنند، ارز بر بودند و 
معمولا واردات را به کشور تسهیل می کردند و در سال های اخیر که امکان واردات 
نداشتیم خود مناطق آزاد به خاطر اینکه از همین منابع حاصل از واردات اداره امور 

و فعالیت های عمرانی را انجام می دادند، دچار مشکل می شدند.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم گفت: توقع و انتظار ما در این مجلس 
از مناطق آزاد و ویژه اقتصادی این اســت که بر اســاس سیاست های کلی اقتصاد 

مقاومتی به ریل تولید و صادرات برای کشور برگردند.
وی افزود: هر کدام از مناطق آزاد و ویژه اقتصادی باید بر اســاس کشور هدفی که 
در همجــواری آنان قرار دارد به موضوع تخصصی طور جدی بپردازند و به تولید 

و صادرات کشور کمک کنند.
طغیانی در خصوص نمره عملکرد مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: اگر بخواهیم 
بر اســاس توقعات قانون و انتظاراتی که سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی از این 

مناطق دارد، نمره بدهیم، نمره آن ها زیر ده است و قبول نمی شوند.

عملکرد مناطق آزاد قابل قبول 
نیست

یزدانی در گروه پسران و فرزامی در دختران قهرمان 
رده  جوانان مسابقات بین المللی تنیس کیش شدند

نوبت دومآگهي مزایده فروش شناور

ي كيش در نظر دارد تعداد يك فروند شــناور ناوگان تحت مالكيت 
ا�ن                                     شــركت كشــت�ي

خــود را  از طريــق مزايــده، بفــروش برســـــاند. متقاضـــــيان ميتواننــد جهــت دريافــت اســـــناد مزايــده بــه 
ن www.mana.ir مراجعه و پيشــنهادات خود را ظرف مدت ١٠ روز  ســـايت  www.kssc.ir و ن�ي
:كيش، ميدان خليج فارس،  ي

ي كيش به نشا�ن
ا�ن كت كشت�ي خانه �ش از تاريــــخ انتشــار اين آگهي به دب�ي

ي ٧٩٤١٧٩٨١٨٥، ارسال نمايند. 
بلوار ايران، مجتمع اداري پارس، بلوك ١٦ طبقه دوم كد پس�ت

و در صورت نياز با شــماره تلفن ٠٧٦٤٤٤٢١٧٦٨ داخلي ١١٣ و ٠٩٣٤٧٦٩٨٢١٢ تماس حاصل 
فرماييد. 

حال و روز این روزای ســرزمین ما مثل ســایر کشــورهای جهان به شدت 
تحت تاثیر شیوع بیماری کرونا است و تاثیر شیوع این بیماری بر تمام جنبه های 
اقتصادی و اجتماعی جامعه مشهود و غیر قابل انکار است. در این میان صنایع  و 
حرف مختلف به تبع ماهیت و سیاست گذاری های سازمان های بالادستی  روزگار 
متفاوتی را می گذرانند. این تقاوت در احوال، در مناطق اقلیمی و شهرهای مختلف 
نیز نمود یافته است. در این میان یکی از صنایعی که به شدت تحت تاثیر تغییرات، 
اتفاقات و تصمیم گیری های کلی جهت مبارزه با شیوع هرچه بیشتر این بیماری 
قرار گرفته اســت صنعت گردشگری است. ضریب اشغال مراکز اقامتی، ضریب 
ارائه خدمت توســط مراکز پذیرایی، تجاری ، خدمات حمل و نقل، تورگردانی 
و...در یک سال گذشته شاهد روشنی بر زخم های عمیق این بیماری منحوس بر 
پیکره صنعت گردشــگری است. کیش است و گردشگری اش ، کیش است و به 
رخ کشیدن جلوه های زیبایی طبیعی و مدرنش . اما آنچه در یک سال گذشته جلوه 
گشــته دردهای بیشمار فعالان این عرصه است . علی رغم سیاست های سازمان 
منطقه آزاد کیش در خصوص حمایت از فعالان این صنعت  ، گاه برخی تصمیم 
گیری ها و سیاست گذاری ها به نظر می آید نیاز به بازنگری دارد و یا شاید آسیب 
شناسی بیشتر. دروازه ورود گردشگر به کیش آسمان است و دریا و مدیریت نحوه 
و تعداد پذیرش گردشگر نیاز به برنامه ریزی و کنکاش بیشتری  دارد. این روزها 
ممنوعیت ورود خودرو به کیش با هدف کنترل شیوع بیماری کرونا، به موضوعی 
چالش برانگیز تبدیل شده است. واقفیم که برای کنترل این بیماری حتما باید برای 
پذیرش تعداد گردشگر از مسیرهای هوایی و دریایی محدودیت اعمال شود چرا 
که جان مردم و سلامت آن ها همیشه در اولویت بوده اما حذف ورود خودرو به 
جزیره کیش با وجود عدم اعمال محدودیت در جابه جایی مسافر توسط هواپیما و 
کشتی سیاست یک بام و دو هوایی است که اگر مدیریت نگردد ضربه آخری  است 
بر پیکره شرکت های حمل و نقل دریایی که سال هاست با تسهیل فرآیند حضور 
گردشگر در جزیره کیش دین خود را به این جزیره ادا کرده اند. جای بسی تعجب 
است در کلان شهری مثل تهران علی رغم آلودگی و ترافیک ، سیاست استفاده از 
خودروی شــخصی با هدف کاهش تجمع افراد ناشی از استفاده از وسایل حمل 
و نقل عمومی در پیش گرفته است حال آنکه جزیره کیش گردشگر با خودرو را 
منع کرده و حضور آن توسط کشتی مسافربری را آزاد. مگرنه اینکه حضور فرد در 
خودروی شخصی ایمن تر است تا وسیله نقلیه عمومی؟ !مگر نه اینکه برخورداری 
گردشگر از خودروی شخصی در جزیره از نیاز به او به جابه جایی توسط وسیله 
نقلیه عمومی و به تبع آن احتمال انتشار ویروس خواهد کاست؟ مگر نمی شود با 
قانون منع پیاده شدن مسافر از خودرو در طول مسیر ، سفری ایمن تر  را تضمین و 
از تجمعات جلوگیری کرد؟ مگر نمی شود با اعمال محدودیت برای  تعداد ورود 
خودرو به جزیره این مساله را مدیریت کرد؟ براستی ممانعت از ترانزیت خودرو 
به جزیره کیش توسط شناورها مدیریت کنترل شیوع بیماری است یا پاک کردن 
صورت مساله؟ براستی تصمیم گیرندگان امر اندکی به حال فعالان این عرصه از 
سرمایه گذار تا نیروهای ارائه خدمات اندیشیده اند؟ با یک حساب سرانگشتی می 
توان میزان خسارت های وارده به  فعالان این عرصه  و سرمایه آن ها را فهمید. در این 
روزهای بحرانی آیا اتخاذ تصمیمی مدبرانه تر ضروری نیست؟ کرونا یک سالگی 
خود را در کشور ما گذراند  و شواهد نشان دهنده حضور این مهمان ناخوشایند 
حداقل تا اواسط سال آینده است، آیا متولیان امر قرار است ممنوعیت ورود خودرو 
به کیش را تا سال آینده ادامه دهند؟ آیا فکری به حال از بین رفتن سرمایه و ضریب 
اشــتغال و بیشتر از آن امید ســرمایه گذاران  کرده اند؟ در خطرناک بودن بیماری 
کرونا شکی نیست ولی صادقانه بیندیشیم جابه جایی مسافر در کشتی و هواپیما 
در یک فضای مشترک) حتی با وجود رعایت پروتکل ها( ایمن تر است  یا توسط  
خودروی شخصی خود مسافر؟ ! امیدواریم گوش شنوایی باشد و چشم بینایی برای 
رصد این اتفاق. بدانیم  صاحبان شــناورهای حمل خودرو زخم خورده ویروس 

کرونا هستند، با یک تصمیم نادرست ،نمک پاش این زخم نباشیم.

نامه وارده . . .

اندر حکایت ممنوعیت ورود خودرو 
به جزیره کیش

  مجید قایدی پور


